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Ara fa 100 anys...
L’historiador Daniel Fité ens 

parla de com era el poble del 
Pla de Sant Tirs l’any 1923

Fogons del Pirineu
A l’Hotel Restaurant La 

Glorieta, de Castellciutat, hi 
trobarem l’Albert Formentí, 

un cuiner excel·lent

Anna Servent
“Necessitem més 

pirinenques al cos d’Agents 
Rurals que coneguin i 

estimin el territori”
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Joel Obiols: 
“El meu padrí em va transmetre la 
passió per la terra i les vaques”

ACAU: Fons Maravilla (Francesc Portella Moles).
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Si heu seguit les notícies la darrera setmana, és gairebé im-
possible que no hàgiu sentit a parlar del misteriós globus 
xinès que els americans han acabat fent caure amb un 

costós míssil per qüestions de seguretat, etc., etc., etc.
Si hem de creure la història oficial, es tractaria d’un apa-

rell espia xinès, de tipus globus meteorològic i que, per tant, 
es deixa arrossegar pels corrents de l’alta atmosfera que va 
acabar entrant per “error” al territori dels Estats Units i va so-
brevolar també per “error” un seguit de zones estratègiques, 
com magatzems de míssils.

Podria ser. Els corrents atmosfèrics no els controla ningú 
i Estats Units està tan ple d’instal·lacions estratègiques que 
podria ser que tot no fos més que una simple coincidència. 
Ara bé, poc després d’aquest succés, apareixen tres objectes 
més, que el govern americà ja no anomena “globus” sinó “ob-
jectes” que no saben d’on han sortit, què fan, de què estan fets 
ni què cal fer amb ells. La solució és simple: uns quants míssils 
més i assumpte tancat.

La cosa no té res d’estrany. Sembla que després de l’inci-
dent del globus xinès, el sistema de radars americans va en-
trar en alerta i van augmentar la seva sensibilitat. Allò que 
abans passava per alt, ara ja no. És tan simple com això. És 
clar que declaracions d’algun militar dient que no poden des-
cartar que els “objectes” siguin d’origen extraterrestre tampoc 
ajuden a la tranquil·litat general.

Una cosa que he observat des de fa molts anys és l’efecte 
cortina de fum. Quan tens un tema candent del qual no vols 
que se’n parli, en treus un altre de menys important, però 
potser més cridaner per tapar-lo. Fa pocs dies, un reconegut 
periodista guanyador d’un premi Pulitzer va afirmar (sense 
gaires proves, això sí) que els gasoductes marítims que porta-
ven gas de Rússia a Europa i que van ser volats fa uns mesos 
per alguna entitat desconeguda, en realitat va ser destruïda 
pels nordamericans amb l’ajut de l’armada noruega. Tot co-
incideix. Teoria de la conspiració? Potser sí. Això no vol dir 
que realment els americans hagin fet res de dolent, però per-
què no tapar-ho amb una cosa tan cridanera com uns quants 
ovnis.

De fet, què és un ovni? Doncs un objecte volador no 
identificat. Ras i curt. La majoria són globus sonda, planetes, 
llampecs, avions (secrets o no tan secrets), etc. Però els ovnis 
tenen una aurèola mística que els fa irresistibles.

I no parlem de la teoria de la conspiració. Internet en va 
plena a vessar. Amb tot això només vull dir que no us refieu 
gaire d’aquest tipus de notícies. Generalment, solen tenir un 
rerefons publicitari i acaben en no res.

“En una altra vida”

L’altre dia corria un mem d’aquells absurds: un compte 
de twitter demanava paraules que tinguessin les cinc 
vocals, i un tuitaire contesta: ferrocarril. El que propo-

sa el repte pregunta: i la u? I el graciós respon: Chuu Chuuu!
És un acudit molt absurd, i molt difícil d’entendre. 

Principalment perquè als territoris inhòspits que no estem 
connectats a les xarxes ferroviàries no sabem res de la cul-
tura trenística. I també perquè és un humor absurd, i cal ser 
molt poca-solta per estar al nivell. Jo em reconec molt bàsic 
i aquest humor em provoca atacs d’hilaritat tan saludables 
com poc confessables.

Quan vaig ser jove, en una altra vida, no li donava més 
importància. A alguns llocs hi ha tren i a d’altres no n’hi ha. 
L’únic que perdem, pensava jo, és el bar de l’estació. Però ara 
hi veig una mica millor i, a part del bar, trobo a faltar el tren 
i el munt de possibilitats que comporta.

Als westerns ens vam acostumar a veure com el desen-
volupament de l’oest dels Estats Units, estava estretament 
lligat a la implementació de la xarxa de ferrocarril. Quan el 
tren arribava a un assentament de colons, automàticament 
esdevenia una ciutat, Qualsevolcosacity. És a dir un lloc pre-
parat per créixer, amb la seva estació, el seu saloon, el seu 
xerif i l’enterramorts que no dóna l’abast. Les noves ciutats, 
de vegades amb arguments tipus winchester, lluitaven per 
aconseguir que el tren hi fes cap i així quedar col·locades al 
mapa. Però les que es quedaven fora, perdien pistonada de 
la modernitat. 

Les comunicacions són crucials per al desenvolupament 
del territori, com sabia molt bé Sant Ermengol. No soc his-
toriador ni sé res de res, jo, però al Pirineu ens passa com als 
pobles menys influents de l’oest: el tren ens ignora. I això ens 
penalitza, perquè el progrés viatja en tren.

Potser els grans pensadors de la capital veiessin els piri-
nencs com uns indis pell roja, orcs i hostils, i ens deixessin 
sense xarxa de manera premeditada a l’hora de repartir pro-
grés. Però no siguem il·lusos. Tampoc cal culpar als de més 
enllà de totes les nostres desgràcies. En aquest racó de món 
sempre ens han faltat les ulleres de veure-hi de lluny, no sé 
si m’explico.

M’agradaria ser un Clint Eastwood amb ponxo i espe-
rons i escopir tabac a un pòster amb la foto d’un tren de 
vapor: No et vull veure per aquí, podrit. Però no. El paper de 
perdonavides no m’escau ni és realista. Més aviat li faria ul-
lets d’enamorat i li diria: quan vindràs per aquí, amic. T’estem 

esperant!

Un ovni, dos ovnis, tres ovnis
///////////////////////////////////////////////////////////////////////
ENRIC QUÍLEZ · President del Grup de Recerca de Cerdanya

Chuu Chuuu
///////////////////////////////////////////////////////////////////////
TITUS LLANGORT · Guionista 
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Les proves internacionals d’aigües braves al Pirineu 
català arranquen als anys seixanta i setanta del se-
gle XX amb el Ral·li Internacional de la Noguera 

Pallaresa i la Setmana Internacional de Canoe-Kayak 
com a impulsores d’aquests esdeveniments. A la dèca-
da dels vuitanta, la Federació Internacional de Canoa 
(FIC) va fer confiança al Pirineu i li atorgà un seguit de 
proves, amb la Noguera Pallaresa i el riu Valira com a 
escenaris i, d’ençà els Jocs Olímpics de Barcelona 1992, 
s’ha donat continuïtat en l’organització internacional de 
competicions (Mundials i Copes del Món, com a proves 
més destacades) a la Seu d’Urgell amb l’eslàlom i a Sort 
amb el descens i l’estil lliure. 

L’impacte positiu d’aquestes proves, tant des del 
punt de vista esportiu com econòmic, van motivar que 
ambdues poblacions posessin la seva experiència al ser-
vei d’una candidatura conjunta per acollir el Campionat 
del Món 2019 de piragüisme d’aigües braves en la mo-
dalitat d’eslàlom i descens (a la Seu) i estil lliure (a Sort). 
La solvència del projecte, l’expertesa, les especificitats 
de l’entorn natural per a la pràctica d’aquestes moda-
litats, el paper del món associatiu (federacions i clubs) 
juntament amb la qualitat de les instal·lacions, van re-
sultar determinants perquè la candidatura pirinenca 
guanyés l’organització del Mundial enfront Bratislava. 
Quin va ser el resultat? Un èxit organitzatiu i esportiu 
davant el repte d’acollir tres mundials simultàniament i 
que va reforçar el posicionament del Pirineu com un re-
ferent mundial del piragüisme d’aigües braves. Aquesta 
experiència pot contemplar-se com una oportunitat per 
fixar les bases sòlides d’una cooperació pirinenca esta-
ble a partir de l’eix aigua-esport-formació aprofitant les 
aptituds locals: la Seu amb l’eslàlom gràcies al lideratge 
del Parc Olímpic del Segre i Sort amb l’estil lliure com a 
modalitat destacada.

El Govern de Catalunya treballa en l’elaboració de 
l’Estratègia Pirineu, que preveu la formulació de projec-
tes d’abast pirinenc amb gran capacitat transformadora 
que compleixin amb un seguit de característiques, com 
ara la singularitat territorial, la viabilitat o el potencial 
multiplicador, entre d’altres criteris. En el marc de les 
diverses sessions participatives de l’Estratègia (realitza-
des entre els mesos de juliol i novembre de l’any 2022) 
es van sintetitzar i prioritzar els grans temes (un dels 
quals correspon a l’activitat esportiva) i, a partir d’aquí, 
definir accions i programes concrets. 

Des del meu punt de vista, el piragüisme d’aigües 
braves reuneix les condicions com a catalitzador per al 
desenvolupament d’un ecosistema basat en aquest es-
port. Quins aspectes clau hauria d’abordar aquesta acció 
transformadora? Ara i aquí n’apunto cinc, tot i que n’hi 
ha alguns més. La formació de base. El desplegament 
d’un programa formatiu específic amb l’objectiu de pro-
moure la iniciació i el coneixement del piragüisme d’ai-

gües braves en les seves diferents modalitats, en la po-
blació infantil i amb els clubs locals (A.E. Pallars, Kayak 
Sort i Cadí Canoë-Kayak) com a part fonamental. 

Els centres de tecnificació. Millores en les infra-
estructures de suport per als i les esportistes d’alt nivell 
(actuals i futurs), tant des del punt de vista del rendi-
ment esportiu (tècnic i competitiu) com acadèmic. 

Les inversions. La definició d’un programa de mi-
llores per a les diferents instal·lacions: camp de regates 
de l’Aigüerola (Sort) i Parc Olímpic del Segre (la Seu), 
sense oblidar possibles adequacions al camp d’eslàlom 
d’Arfa i, perquè no, recuperar el camp d’eslàlom al riu 
Valira. 

La formació universitària. El fet de comptar amb 
els estudis del grau de CAFE (Ciències de l’Activitat 
Física i Esportiva) al centre INEFC Pirineus de la Seu 
i, per tant, la proximitat als espais on des desenvolu-
pen les pràctiques esportives al medi natural, suposa la 
formació de futurs professionals amb coneixements, 
destreses i competències que permetin assumir respon-
sabilitats en relació amb tasques pròpies d’aquesta dis-
ciplina esportiva, sense oblidar la vessant de la recer·

ca. El treball en  xarxa  amb el centre d’INEFC Pirineus 
seria fonamental per desenvolupar estudis i projectes 
de recerca relacionats amb el foment del coneixement 
d’aquest esport.

La Seu i Sort formen un bon tàndem o fent el símil 
esportiu en l’àmbit del piragüisme d’aigües braves, una 
magnifica parella de C-2 (canoa biplaça). He de reco-
nèixer que soc un romàntic d’aquesta modalitat de la 
canoa eslàlom, no perquè l’hagi practicat (de fet, no soc 
del gremi canoista), sinó que sempre m’ha agradat se-
guir-la com a aficionat. Personalment ho associo al tre-
ball en equip, la coordinació, la confiança, el respecte. 
En aquesta línia, les dues poblacions han d’aprofitar la 
complicitat adquirida i crear, amb la implicació d’altres 
agents (públics i privats), un projecte clau per a l’Estra-
tègia Pirineu. Serveixin doncs, aquestes línies, com una 
aportació inicial.

Aportacions a l’Estratègia Pirineu: el piragüisme d’aigües 
braves com a proposta d’acció transformadora
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
CARLOS GUÀRDIA CARBONELL · Tinent d’alcalde de Serveis Centrals i Cultura i regidor d’esports a l’Ajuntament de la Seu

OPINIÓ

Entrenaments al Parc Olímpic del Segre / FS.
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Al Pirineu, la implementació de la 
Intel·ligència Artificial (IA) pot 
ser un factor clau per a impulsar 

el seu desenvolupament econòmic. La IA 
pot ajudar a resoldre molts dels desafia-
ments que enfronta la regió i millorar la 
seva competitivitat en el mercat global i 
salvar els grans desafiaments que suposen  
les distàncies i les barreres naturals.

Com pot la Intel·ligència Artificial 

ajudar a crear oportunitats a les zones 

rurals de muntanya?

Agricultura:  La IA pot ajudar als 
agricultors a prendre decisions informa-
des sobre la millora dels seus cultius i la 
gestió de les seves terres. Per exemple, es 
poden utilitzar drons equipats amb càme-
res i sensors per a monitorar el creixement 
dels cultius i recopilar informació sobre la 
salut de les plantes i la qualitat del sòl. A 
més, es poden utilitzar algorismes d’apre-
nentatge automàtic per a predir les neces-
sitats d’aigua i fertilitzant, i per a identi-
ficar problemes de plagues i malalties en 
una etapa primerenca. També pot ajudar a 
predir les condicions meteorològiques, la 
qual cosa els permet adaptar el seu cultiu 
de manera més eficient.

Ramaderia:  la IA pot ser útil per a 
millorar la gestió i l’eficiència dels ramats. 
Per exemple, es poden utilitzar dispositius 
amb sensors per a monitorar la salut dels 
animals i per a recopilar informació sobre 
el seu comportament, alimentació i pro-
ducció de llet. A més, es poden utilitzar 
algorismes d’aprenentatge automàtic per a 
predir la qualitat de la llet i la fertilitat de 
les vaques. També permet utilitzar-se per 
a monitorar el benestar dels animals i per 
a predir la seva producció de llet o carn. 
Una altra utilitat és la capacitat per ajudar 
els ramaders a detectar malalties i a preve-
nir-les abans que s’estenguin, la qual cosa 
millora la salut i la producció dels animals. 
A més, la intel·ligència artificial pot utilit-
zar-se per a optimitzar l’alimentació dels 
animals.

Educació:  La intel·ligència artificial 
pot millorar l’educació en les zones rurals 
de muntanya, permet millorar l’accessi-
bilitat a l’educació i millorar la qualitat 
de l’ensenyament. Per exemple, la intel-
ligència artificial pot utilitzar-se per a 
desenvolupar materials educatius perso-
nalitzats per als estudiants, la qual cosa els 
ajuda a aprendre de manera més efectiva. 

A més, pot utilitzar-se per a monitorar el 
progrés dels estudiants i per a adaptar l’en-
senyament d’acord amb les seves necessi-
tats individuals.

Joves i als emprenedors: Els joves 
emprenedors en les zones rurals de mun-
tanya poden utilitzar la IA per a millorar 
la qualitat dels seus productes i serveis, 
la qual cosa els permetrà competir amb 
empreses més grans i millor establertes. 
Permet analitzar dades geogràfiques, eco-
nòmiques i demogràfiques per identificar 
oportunitats de negoci en zones rurals, 
automatitzar tasques repetitives i labori-
oses, permetent als empresaris concen-
trar-se en altres aspectes del seu negoci, 
pot ajudar a millorar la eficiència i la pro-
ductivitat de les empreses, augmentant 
la competitivitat en el mercat, facilitant 
l’optimització dels recursos, com ara la mà 
d’obra, els materials i les finances, per ob-
tenir un major rendiment del negocis.

Sector sanitari: Els sistemes d’IA po-
den utilitzar dades mèdiques i de diagnòs-
tic per ajudar a determinar les causes d’una 
malaltia. Això és especialment important 
en zones rurals on hi pot haver falta de 
professionals mèdics experimentats. Els 
sistemes de IA poden utilitzar dades per 
ajudar a millorar la qualitat de vida de 
les persones a zones rurals, per exemple, 
identificant les malalties que són comu-
nes en aquestes zones i proporcionant 
informació sobre prevenció i tractament. 
Permet la reducció de costos ja que poden 
automatitzar moltes tasques que normal-
ment requereixen personal.

Sector turístic:  la IA pot ajudar a 
millorar l’experiència turística en les zo-
nes rurals de muntanya. Per exemple, es 
poden utilitzar “chatbots” basats en IA per 
a proporcionar informació turística en 
temps real i recomanacions personalitza-
des als turistes. A més, pot ajudar a opti-
mitzar la gestió de les reserves i la distri-
bució dels recursos turístics en les zones 
rurals de muntanya. La IA pot ajudar en 
l’optimització de la planificació i gestió de 
destinacions turístiques en zones de mun-
tanya. La tecnologia de reconeixement de 
patrons i anàlisis de dades pot ajudar els 
operadors turístics a comprendre millor 
les preferències i comportaments dels 
turistes, la qual cosa els permet oferir ex-
periències personalitzades i millorar la sa-
tisfacció del client. Pot ajudar en la gestió 
de recursos, com l’assignació de llits i la 

planificació d’esdeveniments, la qual cosa 
augmenta l’eficiència i la rendibilitat dels 
operadors turístics.

Sector energètic: la IA pot ajudar a 
millorar l’eficiència en la generació i dis-
tribució d’energia en les zones rurals, pot 
utilitzar-se per a monitorar i optimitzar la 
generació d’energia renovable mitjançant 
l’ús de sensors i anàlisis de dades en temps 
real. A més, també pot ajudar a millorar 
l’eficiència en la distribució d’energia a 
través de l’optimització de la ruta i la ges-
tió dels recursos energètics.

Sector serveis:  pot ajudar a millorar 
l’atenció al client, gràcies a la implemen-
tació de “chatbots”, que permeten una 
resposta ràpida i eficient a les consultes 
dels clients, sense la necessitat d’un humà 
darrere de la pantalla, els quals poden ser 
programats per a brindar informació re-
llevant sobre productes i serveis, la qual 
cosa al seu torn pot ajudar a generar ven-
des addicionals.

Sector industrial: la IA pot ajudar en 
l’automatització de processos, permetent 
una major eficiència en la producció i una 
reducció en els temps de producció. Pot 
ser utilitzada per al monitoratge de la qua-
litat dels productes, la qual cosa assegura 
una producció d’alta qualitat i minimitza 
els costos associats a procés de fabrica-
ció. Pot ser utilitzada per al monitoratge 
de l’ús de recursos naturals, com l’aigua i 
l’energia, la qual cosa permet una gestió 
més eficient d’aquests. Això pot ser espe-
cialment útil en les zones rurals de munta-
nya, on els recursos naturals són limitats i 
la seva conservació és crucial per al desen-
volupament sostenible de la zona.

En resum, la IA pot ser una eina va-
luosa per al desenvolupament econòmic 
de les zones rurals de muntanya, en per-
metre una optimització de processos, una 
millora en l’eficiència i una reducció de 
costos. La IA pot ajudar a impulsar el des-
envolupament econòmic en aquestes zo-
nes i millorar la qualitat de vida dels seus 
habitants.

És important destacar que aquest 

article ha estat escrit 100% amb intel·

ligència artificial i que tots els contin·

guts de l’article han estat generats pel 

programa OpenAi, on la meva inter·

venció s’ha limitat a posar les pautes 

i extreure’n el contingut. Inquietant 

o desafiant? Ens ho prenem com una 

amenaça o com una oportunitat?

La Intel·ligència Artificial aplicada al Pirineu
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
TONI ALET · La Seu d’Urgell
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El passat divendres 26 de febrer, 
a  a la Sala “Sebastià Bosom” de 
l’Arxiu Comarcal de Cerdanya, 

va tenir lloc la primera conferència 
del VIII Cicle “Explica’m una histò-
ria” que portava per títol: “La Sagris-
tia i Puigcerdà. 800 anys d’història”, 
a càrrec de l’historiador Lluís Obiols 
Perearnau, que també és l’arxiver de 
la Seu d’Urgell, president de l’Institut 
d’Estudis Comarcals de l’Alt Urgell i 
col·laborador habitual. 

La conferència va tractar sobre la 
llegenda del trasllat de la Mare de Déu 
de la Sagristia, d’Ix a Puigcerdà. La ta-
lla romànica era molt antiga, del tipus 
de les de la llet, negra i molt venerada 
per tota la població i va ser destruïda 
en un incendi provocat pels anarquis-
tes durant la guerra civil. 

Segons la llegenda, la verge era 
molt estimada pels ixencs, i els puig-
cerdanesos temorosos que aquests la 

volguessin recuperar, la van tancar a 
la sagristia i d’aquí el nom. El Lluís 
Obiols aporta dades històriques que 
desmenteixen la llegenda i que de-
mostren que va començar a ser ano-
menada així molts segles després. 

L’acte va ser organitzat per l’Ar-
xiu Comarcal de Cerdanya, l’Àrea de 
Cultura del Consell Comarcal de la 
Cerdanya i pel Grup de Recerca de 
Cerdanya.

Conferència d’Obiols sobre la Mare de Déu de la Sagristia
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · Puigcerdà

 Lluís Obiols durant la conferència (Foto: Gael Piguillem).
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A principis de març de l’any 
1923, la vida política euro·

pea es veia sacsejada de nou 
pels estralls de la Gran Guerra. Ale-
manya, exhausta després del conflic-
te bèl·lic, era incapaç de pagar les 

reparacions de guerra exigides pels 
aliats. França, Bèlgica i Gran Breta-
nya ocupaven ja la part a l’oest del riu 
Rin, però a principis d’aquell any, els 

francesos havien decidit estendre l’ocupació més enllà 
del riu ocupant un dels pulmons industrials d’Euro-
pa, la conca minera del Ruhr. Tot i això, el dia 3 de 
març, les tropes franceses creuaven el Rheinbrücke de 
Maxau ampliant l’ocupació envers les ciutats de Karls-
ruhe, Mannheim i Darmstadt, totes elles situades a les 
estivacions dels Alps, no molt lluny de la Selva Negra 
aleshores coberta de neu.

L’endemà, diumenge, dia 4 de març de l’any 1923, 
ara fa cent anys, mentre un abundant temporal donava 
la benvinguda als soldats francesos a la ciutat alemanya 
de Karlsruhe, a l’Alt Urgell una copiosa pluja queia 
sobre un terreny eixut després de mesos d’una sequera 
extraordinària. En aquells dies, a moltes parròquies del 
Bisbat d’Urgell havien “començat les pregàries per a im-

plorar del Cel el benefici de la pluja”. En una d’elles, sota 
l’advocació de Sant Tirs i regida aleshores pel rector 
Amadeu Salat, feia mesos que el flagell de la secada es 
deixava sentir amb tota la seva intensitat. Aquell dia a 
les deu del matí, els regidors del Pla de Sant Tirs, sota 
la presidència de l’alcalde José Vilarrubla Ribó i en pre-
sència del regidor síndic Esteve Moliné, el metge Josep 
Llinàs i el tallador Fernando Morgó, s’havien reunit a 
la “Casa Capitular, al objeto de celebrar [en] sesión públi-

ca […] [el] Acta de la clasificación y declaración de solda-

dos [del] reemplazo de 1923”. A aquest efecte, els joves 
Pere Sinfreu Trilla, de cal Caup; Josep Espar Obiols, de 
cal Teixidó i Antonio Serra Jové, de cal Rosa, nascuts 
l’any 1902, havien estat convocats per a practicar “las 

operaciones de talla y reconocimiento […] inmediatamente 

después de ser tallados y a medida que se fueron llamando” 
van exposar “los motivos que les asistiesen para eximirse 

del servicio [militar]”. Així mateix, en Facundo Moliné 
Puigdemasa, de cal Babot, nascut l’any 1901, havia estat 
convocat per a revisar la seva exclusió temporal del 

servei militar. L’acte va acabar amb la declaració de 
soldats de Pere Sinfreu i Antonio Serra, “de conformi-

dad con el parecer del Sr. Regidor Síndico” i l’exclusió total 
i temporal dels restants reclutes amb la corresponent 
expedició dels “certificados de reconocimiento facultativo” 
per part d’en Josep Llinàs Simón “Profesor en Medicina 

y Cirugía, nombrado por el Ayuntamiento para el reconoci-

miento de los mozos en el actual reemplazo”. No obstant, 
les al·legacions presentades pel recluta Antonio Serra 

quedaven pendents del “Acto final de la clasificación de 

mozos” què havia de tenir lloc el proper dia 25 de març, 
l’últim acte administratiu abans del “juicio de exenciones 

ante la Comisión mixta de Reclutamiento de la provincia de 

Lérida”.
En aquells dies, l’aigua queia xamosa sobre els sem-

brats eixuts del poble del Pla de Sant Tirs, aleshores tan 
necessitat de pluja. Aquesta important població, situa-
da “8 kilòmetres aygues avall” de la Seu d’Urgell, formava 
part del dens teixit urbà i comercial del cor de la nostra 
comarca, essent una de les poblacions més importants 
de la ribera de l’Urgellet. La puixança econòmica de la 
població semblava aleshores es veuria impulsada per la 

propera construcció d’una central tèrmica al veí 
poble d’Adrall, on a principis de març de l’any 1923, 
havien arribat el gerent de la Cooperativa de Fluid 
Elèctric, “senyor Pich i Pon, acompanyat dels consellers 

Ruttkay i Vives” semblant aviat es treballaria “activament 

en la construcció de la central tèrmica, per la qual cosa han 

estat ja fets els treballs preparatoris i s’han posat en explota-

ció algunes mines dels termes de Segars i Pla de Sant Tirs”. 
Malgrat les prome-
ses de prosperitat 
de la companyia 
barcelonina, els ve-
ïns del poble havien 
decidit acudir al 

Govern civil de la 
província de Lleida 
en defensa “de los 

propietarios y usuarios de las aguas de la acequia Molí, y 

cuyo aprovechamiento de aguas en el Rio Segre, figura ins-

crito provisionalmente por título de posesión inmemorial con 

destino al riego de fincas de este término Municipal, en la 

Jefatura de Obras públicas de la provincia con un caudal de 

mil litros por segundo”.
La importància de l’aigua pels veïns del Pla de Sant 

Tirs era manifesta. El gener de l’any 1923, els veïns del 
barri de la Farreria del poble del Pla de Sant Tirs havien 
sol·licitat a l’Ajuntament la concessió d’una porció de 
l’aigua de “la fuente del pueblo” davant “la necesidad en que 

se hallan los vecinos […] de surtirse de agua”, petició que 
fou resolta concedint una part de l’aigua del repartidor 
de la plaça en funció del nombre de veïns domiciliats en 
l’esmentada barriada.

A finals de l’any 1920, el poble del Pla de Sant Tirs 
reunia 504 habitants de fet i 524 de dret, repartits en 
96 cases habitades, 84 al mateix poble, 7 al barri de la 
Farreria i cinc situades als afores de la població. El po-
ble tenia, a més, 13 cases accidentalment desocupades, 
pertanyents a moltes de les famílies emigrades a altres 
punts de Catalunya, a la veïna França i fins i tot a Amè-
rica, a fi de buscar mitjans per a la seva subsistència. El 
poble reunia una població semblant a la de mitjans del 

Ara fa cent anys, el poble del Pla de Sant Tirs (I) (Març, 
1923)
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
DANIEL FITÉ ERILL · Historiador. Graduat en Història (UB) i estudiant del Grau en Dret (UOC)

A finals de 1920 el poble 
del Pla de Sant Tirs tenia 
13 cases accidentalment 
desocupades, pertanyents 
a famílies emigrades
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Vista parcial del poble del Pla de Sant Tirs ara fa cent anys des de la carretera de Lleida a Puigcerdà, aleshores sense asfaltar. A la dreta, el poble, i al fons, 
el barri de la Ferreria. ACAU: Fons Maravilla (Francesc Portella Moles).

segle XIX però havia patit una important disminució 
poblacional arran de la crisi finisecular. Tot i això, des 
de l’any 1910, en espai d’una dècada, la seva població 
havia crescut més d’un 25%, una xifra impressionant.

El poble es trobava comunicat, des de l’any 1896, 
per la carretera de Lleida a Puigcerdà, existint un ser-
vei de carruatges diari amb la Seu d’Urgell “á 1 pta. asi-

ento”. Entre les seves produccions agrícoles principals 
destacaven les “legumbres, cereales, frutas, pastos y ganado 

lanar, cabrío y de cerda”. El poble disposava d’un molí de 
farina (Joaquin Rey Roig) i d’una Central Eléctrica ubi-
cada en el mateix molí on pel dia es molia i per la nit 
es feia llum “perquè el poble s’hi pogués veure tot just una 

mica”.
Alguns dels seus veïns exercien les professions i 

oficis més indispensables pels veïns de la locali·

tat. Així, l’any 1923, es comptaven dos paletes (Ramón 
Torrent i Vicente Torrent); un terrisser (Bartolomé 
Gispert); un fuster (Tirso Roquet), que alhora exercia 
de barber; un ferrer (Bonaventura Cotonat), un sastre 
(Ignasi Costa) i una posada (Rafael Trabé Benet). Les 
“Escuelas nacionales” es trobaven regides per Ramona 
Rubió, per a les nenes i Joaquín Ruiz Lamolla, per als 
nens.

L’Ajuntament del Pla de Sant Tirs de fa un segle 
estava presidit per l’esmentat alcalde Josep Vilarrubla 
Ribó, de cal Quelo, de la Lliga Regionalista, i els regi-
dors “Esteban Moliné Carcolse, Antonio Pifarré Sabaté, José 

Barral Sala, Valentín Fondevila Armengol y Miguel Eroles 

Sala”. En relació a la seva filiació política, tres perta-
nyien a la Lliga Regionalista, dos al Partit Conservador 
i un al Partit Liberal. Era secretari de l’Ajuntament i 
Jutjat de Pau del Pla de Sant Tirs, Francisco Ribó Prat 
i administrador de l’estafeta de Correus, el citat Rafael 
Travé.

A les acaballes del mes de març de 1923, els sem-
brats i les prades lluïen verds i ufanosos prometent “un 

esdevenidor ple de falagueres esperances”, els arbres, “molts 

d’ells ja esclafits, ja comencen a ésser monuments de ver-

dor. Els fruiters mostren llur florida amb tota intensitat”. La 
premsa de l’època, es feia ressò que a l’Urgellet “Gràcies 

a Déu, ha nevat i ha plogut el suficient perquè els pagesos 

hagin quedat alliberats de la por de perdre les collites per 

manca de saó”. 
La primavera avançava amb pas ferm i decidit au-

gurant-se ja una prometedora collita, enmig d’aquella 
renascuda verdor, na Carmen Miquel Quimesó, de 25 
anys d’edat, i el seu marit, en Matías Bullich Farràs, 
de 36 anys d’edat, de cal Farré del barri de la Farreria 
del Pla de Sant Tirs, rebien la notícia del proper ca·

sament de les seves nebodes Paula i Rosa, les meves 
besàvies, filles de cal Casanova del Vilar, a la veïna vall 
de Cabó, però aquesta ja és una altra història. 

Continuarà!
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Anna Servent Ollé és d’Aramunt, al Pallars Jussà, té 45 anys i és llicenciada en INEFC. Va entrar al cos 

d’Agents Rurals el 2001 i el 2011 va promocionar a agent major en l’especialitat de medi ambient. Ara és 

la cap de Regió del cos d’Agents Rurals a l’Alt Pirineu

La teua formació estava més lligada a l’activitat físi·

ca i l’esport. Per què et vas fer agent rural?

Em sap greu dir-ho, perquè la nostra és una feina molt 
vocacional, però el cert és que jo, des de petita, sempre 
havia volgut ser mestra. El cas és que quan estava a punt 
d’acabar la carrera d’INEFC, un amic em va dir: presenta’t 
a les oposicions d’agent rural, a tu t’escau molt aquesta 
feina. Li vaig fer cas, vaig passar les oposicions i vaig co-
mençar a treballar. He de dir que, des del primer moment, 
la feina em va fascinar. Aquell primer estiu vaig tenir ben 
clar que ho havia encertat, que jo volia ser agent rural.

Quan vas entrar al cos tot eren homes…

Gairebé. La primera dona va entrar el 1992 i la segona 
no va ser fins al cap de cinc anys. De fet, va ser coincidint 
amb la meva oposició que vam incorporar-nos una vin-
tena de dones, un bon grupet. Abans de nosaltres, només 
n’hi havia dos o tres a tot Catalunya.

Et devien mirar amb sorpresa…

Sí, i tant. Mira, com a anècdota et diré que el meu primer 
destí va ser a la Noguera, era l’única dona agent rural a 
la comarca. El meu cap sempre sabia on havia anat a fer 
feina, perquè li trucaven els alcaldes dels pobles o la gent 
per dir-li que havien vist una dona vestida d’agent rural a 
Artesa, a Ponts, a Àger… Els sorprenia molt.

A què creus que es devia que hi hagués tan poques 

dones?

A molts motius. Primer, perquè veníem d’un cos estatal 
en el qual les dones ja no podien optar a les oposicions, 
els requisits bàsics eren: ser espanyol, ser home i haver 
fet el servei militar. Per tant, ho teníem complicat (riu). 
Més endavant, amb el traspàs de competències a la Gene-
ralitat, l’any 1980, tot i que el gènere ja no era un requisit, 
les proves físiques no estaven diferenciades per sexes i 
l’accés era força difícil. A part, la societat d’aleshores assi-
milava als homes les funcions que els agents rurals tenien 
assignades: portar armes, conduir un tot-terreny al medi 
natural o treballar sols a la muntanya… Tot plegat no des-
pertava un interès excessiu en les dones. De la mateixa 
manera que tampoc hi ajudava el fet de no tenir exemples 
on emmirallar-se, referents. 

Ara les funcions s’han ampliat…

Amb la llei del 2003 i el reglament de 2017, les funcions i 
les especialitats del cos s’han ampliat força i diria que en 
tots els temes mediambientals i de protecció dels animals 
les dones hi tenen un paper molt actiu. Crec que el cos ara 
és més atractiu per a moltes dones.

Més atractiu, però encara no prou…

Hem anat avançant, però cal continuar. Mira, hi ha un 
argument que crec que també és important tenir-lo en 

Anna Servent: “Necessitem més pirinenques al cos 
d’Agents Rurals que coneguin i estimin el territori”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
FELIU SIRVENT · Sort
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“L’ocupació de qualitat en un territori com 
el Pirineu és una assignatura pendent, i 
per a les dones encara és més difícil”

compte: l’ocupació de qualitat en un territori com el Piri-
neu és una assignatura pendent, i per a les dones encara és 
més difícil. Sempre que en tinc ocasió, animo a les joves 
pirinenques que tenen sensibilitat per la natura, el medi 
ambient, la protecció dels animals, etc. que facin un cop 
de cap i miri’n d’entrar al cos d’agents rurals. Necessitem 
que al cos s’hi incorpori gent del territori, que s’estimin la 
terra. És una magnífica sortida laboral.

Les dones representeu el 10% de professionals del 

cos…

Una mica més. Som el 13%. A Catalunya hi ha uns 500 
agents rurals, dels quals, una seixantena som dones.

I ets l’única dona que a Catalunya és cap de Regió…

Ara mateix soc l’únic comandament del cos que és dona.

Com és que no hi ha més dones en llocs de respon·

sabilitat?

Abans el problema era que no hi havia dones al cos i, per 
tant, no n’hi podia haver de caps. Ara que ja hi ha un vo-
lum prou significatiu de dones amb experiència, encara 
ens continua costant fer aquest pas. Crec que hi té a veure 
molt que, a diferència de mossos i bombers, nosaltres te-
nim una estructura amb molt pocs comandaments i això 
requereix molta disponibilitat i compromís. L’estructura 
de mossos o bombers està més consolidada. Aquesta dedi-
cació absoluta dificulta la conciliació familiar i les dones, 
probablement, no estem tan disposades a renunciar-hi. 

T’has sentit mai discriminada en un entorn tan 

masculinitzat?

La pregunta és complexa. He de dir que sempre m’he 
trobat molt bé treballant en un entorn majoritàriament 
d’homes, però també és cert que he viscut alguna situació 

que estava fora de lloc i que era reprovable. Quan això va 
passar, la reacció del col·lectiu va ser unànime, una res-
posta que em va fer sentir encara més secundada.

Ara Interior ha reservat el 40% de places de la nova 

convocatòria per a dones. Què en penses?

Ho veig molt bé. El fet de parlar-ne, ja és positiu. La cam-
panya arriba a molta gent i pot fer que algú es plantegi 
que la seva filla pot ser agent rural o que ella mateixa ho 
pot ser. Penso que la mesura suposarà una empenta molt 
important cap a la normalització. Massa sovint les dones 
s’autodescarten de moltes feines. Amb aquesta mesura, 
que ha de ser temporal, seran moltes les que prendran la 
decisió de presentar-se i es podrà triar els millors.

En què consisteix la teua feina?

Consisteix a coordinar la Regió de l’Alt Pirineu. A ca-
dascuna de les cinc comarques ( Alta Ribagorça, els dos 
Pallars, Alt Urgell i Cerdanya) hi ha un grup de treball 
d’agents rurals i a mi em pertoca fer-ne la coordinació de 
tots ells. Quan hi ha un servei de més dificultat o bé que 
requereix una coordinació especial entre zones, també 
me n’ocupo.

Com s’organitza l’Àrea Regional de l’Alt Pirineu?

Comprèn cinc àrees bàsiques i té la seu a Sort, amb funci-
ons de coordinació, direcció, control i inspecció. En total 
hi ha 66 agents rurals, 11 al Pallars Jussà, 17 al Pallars 
Sobirà, 14 a la Cerdanya, 13 a l’Alt Urgell i 11 a l’Alta 
Ribagorça.

Quina és l’estructura dels Agents Rurals?

Hi ha quatre categories: agent, agent major, oficial i sot-
sinspector. I hi ha 4 especialitats que són Fauna i Protec-
ció dels Animals, Espais Naturals i Medi Ambient, Pre-
venció d’Incendis Forestals i Recursos Forestals. 

La bona forma física deu ser indispensable…

Caminem i trepitgem muntanyes i camins, sobretot en 
un entorn com el nostre, i la forma física és important. 
També és veritat que, cada vegada més, l’Administració i 
les actuacions generen més paper i més feina de despatx.  



14



15

Joves del Pirineu
Joel Obiols Finch té 25 anys i és de casa Travesset 
d’Alinyà. És pagès, ramader i regidor de l’ajuntament

Joel Obiols: “El meu padrí em 
va transmetre la passió per la 
terra i les vaques”

Vas acabar els estudis i et vas po·

sar a fer de pagès?

Després d’acabar la secundària al 
col·legi La Salle de la Seu d’Urgell, 
vaig estar dos anys a l’Escola Agrària 
del Pirineu, a Bellestar. Tenia molt 
clar, des de petit, que volia ser pagès. 
De pagès se’n neix, ho has de portar 
a dins.

Els teus pares no en són, però tu 

vas voler continuar l’activitat 

del padrí… 

Sí, volia continuar el que havia 
començat el padrí. Als meus pares 
no els feia gràcia que jo em volgués 
quedar a fer de pagès. Haurien volgut 
que estudiés alguna cosa, però el 
padrí va ser el meu puntal, sempre 
em va fer costat. Ell estava content i 
jo encara més.

Així ell en va ser el culpable?

Del tot. Si avui faig de pagès és gràcies 
al meu padrí que em va transmetre 
l’amor i la passió per la terra i per les 
vaques.

Va ser començar de nou?

Amb 75 anys, el padrí ja s’havia 
venut les vaques. Vam estar cinc anys 
sense. Quan vaig sortir de l’Escola 
Agrària en vam tornar a comprar i 
ho vam tornar a engegar tot. El trobo 
molt a faltar, va morir fa dos anys. 
Enyoro els seus consells, no poder-
li preguntar les coses de cada dia, 
què en pensa d’aquest vedell i si creu 

que ens l’hem de guardar o millor si 
el separem per vendre… A vegades 
venia a la granja, em fotia quatre crits 
i se n’anava, però ens enteníem la 
mar de bé i li agradava que continués 
la seva feina. Vam tenir una relació 
entranyable, molt especial.

Vas comptar amb ajuts? 

Em vaig acollir als ajuts per a la 
incorporació de joves a l’agricultura. 
A veure, els ajuts hi són, però te’ls 
paguen quan ja ho tens tot arrencat. 
És molt complicat per a un jove 
dedicar-se a això, si a casa no tenen 
una explotació. Al Pirineu, l’accés a 
la terra és molt difícil. Començar de 
zero, comprar bestiar, instal·lacions, 
maquinària… Tot plegat no és gens 
fàcil.

Com és la teva explotació?

Tinc dos explotacions: la d’Alinyà, on 
hi ha Casa Travesset, la casa pairal, i la 
de Noves de Segre. És una explotació 
semiextensiva, és a dir, les vaques 
estan tot l’any a fora, menys quan 
neva o fa mal temps que van al cobert. 
A l’estiu pasturen a les muntanyes i 
a l’hivern als prats de vora la granja. 
Tinc unes 120 vaques entre totes 
dos explotacions, més que re de raça 
bruna. L’objectiu és arribar a les 200.

Aquest model de ramaderia tra·

dicional es considera ecològica?

Tot el que faig és ecològic. Amb el fem 
de les vaques bogo la terra i amb el 

menjar 
que em 
dona la terra 
alimento les vaques a l’hivern. No 
compro re a fora de casa.

I cuideu el paisatge?

No m’agrada que se’ns digui jardiners 
del paisatge. Jo vull ser pagès, no 
jardiner. Nosaltres fem la nostra 
feina i ens hi volem guanyar la vida. 
Cuidem la terra tant com podem 
i ho fem per produir un producte 
de qualitat. Aquí dalt no podem ser 
competitius en quantitat, però sì que 
ho som sempre en qualitat. Això és el 
que ens distingeix.

I encara et queda temps per dedi·

car·te a l’ajuntament?

M’estimo molt el meu poble i 
m’agrada fer coses pel poble. El 
problema és que no queda gent i em 
pregunto: si no s’hi posen els joves, 
qui s’hi posarà a l’ajuntament? M’hi 
vaig posar per fer un poble millor i, 
ara al maig, em tornaré a presentar. 
Les coses les hem de mirar de fer 
entre tots.
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Eva Fiter, nova directora de l’IDAPA, ja s’ha 
incorporat al capdavant de l’Institut per al 
Desenvolupament de l’Alt Pirineu i Aran 

(IDAPA) i donarà impuls a l’Agenda Estratègica 
del Pirineu conjuntament amb la Direcció Ge-
neral de Muntanya la Direcció General d’Estra-
tègia Territorial. 

La nova directora afirma que, “hem de treba-
llar de manera transversal amb tots els departa-
ments per fer que el Pirineu sigui fort, viu i aporti 
oportunitats a tota la gent que hi viu i a  aquells 
que vulguin quedar-s’hi a viure”. I hi afegeix que, 
“cal que unim esforços, enxarxem-nos, fem que 
l’Institut per al Desenvolupament i Promoció de 
l’Alt Pirineu i Aran sigui l’empenta”.

Una nova etapa
El proppassat 1 de febrer, el Consell Rector de 
l’Institut per al Desenvolupament de l’Alt Pirineu 
i Aran, celebrat a la Seu d’Urgell i presidit pel 
conseller de Territori, Juli Fernández, va esco-
llir Fiter com a nova directora, en substitució de 
Pere Porta.

Eva Fiter Cirera va néixer a Tremp el 1981, 
és llicenciada en Ciències Polítiques i de l’Admi-

nistració i diplomada en Gestió i Administració 
Pública per la Universitat Pompeu Fabra (UPF) 
i actualment cursa el Màster Executive MBA a 
l’EAE Business School. Des del 2017 que treba-
llava com a tècnica al Consell Comarcal del Pa-
llars Jussà, gestionant 
el programa de Treball i 
Formació i ara era la ge-
rent de Pallarsactiu SA.

En l’àmbit professio-
nal, Eva Fiter ha treballat 
en institucions públiques 
locals: en el Consorci 
del Montsec, dirigint el 
Programa Leader (2004-
2007), i entre 2007-2011 
va ser tècnica de la Co-
ordinació del Departa-
ment de Governació i Administracions Públi-
ques, treballant per facilitar serveis als càrrecs 
electes del Pirineu i a la ciutadania pirinenca en 
general.

Eva Fiter, nova directora 
de l’Institut per al 
Desenvolupament 
de l’Alt Pirineu i 
Aran (IDAPA)

Eva Fiter i Cirera era fins ara tècnica de programes 
i de cooperació al Consell Comarcal del Pallars 
Jussà, amb funcions de gerència a Pallarsactiu

Fiter afirma que 
s’ha de treballar 
per fer que el 
Pirineu aporti 
oportunitats a la 
gent que hi viu
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La botiga del Museu Munici-
pal de Llívia va incrementar, 
notablement, el seu volum de 

vendes el 2022, amb relació a l’any 
anterior. Ara farà un any que el 
servei va ser totalment renovat, un 
projecte inclòs en el Pla Estratègic 
2030. Aquestes millores, més el fet 
que el museu s’hagi obert aquests 
últims mesos als productors i ar-
tesans locals, tot oferint-los un es-
pai d’exposició i venda dels seus 
productes, ha donat els seus resul-
tats. De fet, des de l’any 2012 —any 
d’inauguració del museu actual—, 
mai no s’havia arribat a la xifra de 
vendes assolides l’any 2022; més de 
10.600 euros, una xifra que repre-
senta un 30% més que l’any 2021.

El director del servei, Gerard 
Cunill, ha recordat, en aquest sen-
tit, que la voluntat del museu és po-
tenciar aquesta relació amb els arte-
sans locals. “Estem oberts a tenir en 
exposició i venda, productes creats 
de forma artesanal a la Cerdanya, 
Alta i Baixa, i al Pirineu”, ha mani-
festat. Hi ha, però, determinats pro-
ductes que no poden ser exposats 
en el museu, com ara tots aquells 
productes alimentaris frescos “però, 
sí, aquells que no necessitin refrige-
ració”, ha afegit. Tampoc no s’ad-
meten obres artístiques, d’artesans 
o artistes locals.

Cunill ha volgut matisar que 
“ens reservem el dret d’avaluar les 
aportacions i de no incloure-les fi-
nalment a la botiga, per qüestions 

d’espai, pressupostàries, de qualitat 
o bé estoc disponible. L’avaluació es 
fa amb criteris de rendibilitat eco-
nòmica del producte, de qualitat i 
que ajudi a complir amb els objec-
tius de la institució, la missió i els 
valors d’aquesta”.

El Museu de Llívia va renovar el 
seu vestíbul, ara fa un any, amb una 
inversió important de quasi 48.000 
euros, que va permetre modernit-
zar l’espai i dissenyar-lo amb la fi-
nalitat d’assolir els nous reptes que 
té el museu, entre ells, el d’orientar 
l’acció del museu, no només al tu-
risme, sinó també a la comunitat i al 
territori. Disposeu de més informa-
ció a http://llivia.org/cat/noticies/
el-museu-de-llivia-reforma-el-seu-
vestibul-per-dotar-lo-de-nous-ser-
veis.html

I una de les àrees del vestíbul 

que es van millorar va ser la botiga 
del museu. Segons Cunill “cal veure 
la botiga com una experiència més 
de la visita al museu”. 

Contactar·hi

L’artesà i productor que vulgui ofe-
rir el seu producte per quedar expo-
sat en aquest espai de la botiga del 
Museu de Llívia cal que contacti 
amb els responsables de l’equipa-
ment a través dels correus electrò-
nics: museu@llivia.org i a farma·

ciaesteva@llivia.org

La botiga del Museu de Llívia es renova, incorpora més pro-
ductes locals i incrementa el seu volum de vendes
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · Llívia

El servei museístic vol potenciar aquesta línia de proximitat i fa una crida als artesans del territori, con-

vidant-los a participar-hi
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Els plats de la cuina catalana, sense extravagàncies i amb bon producte

LLOC: Camí de la Seu, s/n CASTELLCIUTAT (Alt Urgell)
FUNDAT PER: Domingo Nistal de Cabo
ANY: 1894
XEF: Albert Formentí Espuñes
DESCRIPCIÓ: Cuina sense extravagàncies, fonamentalment ca-
talana, amb ofici i cura pel bon producte.

www.hotellaglorieta.cat
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LA GLORIETA
Hotel Restaurant
CASTELLCIUTAT

El 1984, Domingo Nistal 
de Cabo, un lleonès que 
s’havia instal·lat a la Seu 

d’Urgell procedent de la monu-
mental Astorga on va néixer, va 
comprar una parcel·la i uns horts 
al camí de Castellciutat, una vila 
que va ser independent fins al 
1971. Domingo Nistal, que co-
neixia l’ofici de la restauració per 
haver treballat al Cafè Univers 
de la Seu, va muntar un petit 
hostal i li va posar el nom de ‘La 

Glorieta de los Pirineos’. L’hostal 
aviat es va fer un nom entre els 
pagesos i veïns que acudien al 
mercat de la Seu i feien parada o 
s’allotjaven a l’establiment. 

L’Hostal La Glorieta el va he-
retar el seu fill petit Domingo 
Nistal Fenés que, amb la seva 
dona Concepció Ribas, va con-
tinuar amb el negoci familiar. El 
matrimoni complementava la 
feina de l’hostal amb el conreu 
dels horts i l’aviram, productes 

que suposaven una bona base 
per a la cuina de l’establiment. 
La tercera generació al capda-
vant de La Glorieta va ser l’Enric 
Nistal Ribas i la seva dona Sofia 
Refart Fenés, originària d’Arfa, 
que juntament amb les germa-
nes, Maria Nistal Ribas i Carme 
Nistal Ribas, van donar un tomb 
a la gestió de l’allotjament aprofi-
tant l’incipient turisme que es va 
iniciar a la dècada dels cinquan-
ta i seixanta. En aquells anys van 
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començar a arribar, sobretot a 
l’estiu, famílies procedents de 
Barcelona i altres ciutats catala-
nes, que s’allotjaven a l’hostal 
durant una setmana o quinze 
dies, i que apreciaven l’hospita-
litat familiar, el menjar casolà, la 
tranquil·litat i el paisatge. 

Aprofitant la bonança 
d’aquells anys, la propietat va 
decidir reformar la cuina, el men-
jador i altres parts de l’establi-
ment, però finalment va acordar 
enderrocar-lo i aixecar-ne un de 
nou. El nou allotjament, amb 
categoria d’hotel de muntanya 
de dos estrelles, es va construir 
en dos fases: la primera entre 
el 1977 i 1978 i la segona entre 
el 1988 i el 1989, aprofitant els 
Jocs Olímpics de Barcelona-92 i 
el fet que la capital de l’Alt Urgell 
n’era subseu.

El 2005, Jaume Formentí 
Condominas i Maria Rosa Es-
puñes Alàs es van fer càrrec 
de La Glorieta, prenent el relleu 
de la família Nistal i mantenint 
els atributs característics d’un 
establiment familiar i de la cui-
na tradicional casolana. Va ser 
a l’estiu del 2022 quan el seu 
fill, Albert Formentí Espuñes, 
agafa les regnes del negoci fa-
miliar i impulsa una nova etapa 
gastronòmica basada en el bon 
producte, els sabors de sempre i 
les tècniques culinàries que més 
agraden. Formentí ha viscut tota 
la vida entre fogons i cassoles. 
Va començar als catorze anys 
formant-se a l’Escola d’Hosta-
leria de Les, a la Vall d’Aran, i 
després a l’Escola d’Hostaleria 
de Cambrils. El xef de La Glori-
eta compta amb una dilatada 
experiència professional, i això 
es reflecteix en els seus plats. Un 
bagatge que va des de les pri-
meres estades a l’Hotel El Castell 
de Ciutat a la Torre del Remei de 
Bolvir, passant per l’Hotel Son 
Net de Mallorca, el Mas de Tor-
rent de Palafrugell, el Far de Sant 
Sebastià de Llafranc o l’Aquarius 
d’Andorra. Després d’haver im-

pulsat el seu propi restaurant a 
Alàs, torna a Andorra on durant 
vuit anys va ser el xef de cuina 
de l’Hotel Coma d’Ordino. 

La cuina de La Glorieta es 
basa en el producte i en l’amor 
a l’ofici. Albert Formentí afirma 
que la seva és una cuina sense 
secrets, fonamentalment ca-
talana i sense extravagàncies. 
El meu trenar és una bona cui-
na, senzilla, ben tractada, amb 
producte de qualitat i amb molt 
afecte, assegura. En aquesta 
època, a les taules de La Glorie-
ta no hi falten entrants com els 

Canelons de carn gratinats amb 
beixamel; els extraordinaris Ar-
rossos de llamàntol i marisc; els 
Cargols a la llauna; el Platillo de 
cigrons amb cloïsses o tòfona; 
o l’Escudella barrejada de pa-
gès. Tampoc, segons com el Xai 
d’Organyà al grill; el Melós de 
vedella amb ceps; la Cua de bou 
al Xerès i olives farcides; la Dau-
rada al forn amb patata fornera, 
o l’Arròs de calçots, calamar, 
salsitxa i carxofes. Les postres 
de l’Albert Formentí, elaborades 
artesanalment, ocupen un lloc 
preferent. És el cas de la Mel i 
mató amb anous; les Lioneses 
de nata del Cadí amb xocolata 
calenta, les Mil fulles de crema i 
poma; la Mousse de xocolata o 
el Tiramisú.

LA GLORIETA
Hotel Restaurant
CASTELLCIUTAT

CANELÓ DE CUA DE BOU 
AMB NAPS NEGRES I TÒFONA

Amb el suport de:

Albert Formentí ha agafat 
les regnes del negoci 
familiar i ha impulsat una 
nova etapa gastronòmica

Ingredients per 4 persones:

• 1 Cua de bou • 1 Ceba grossa
• 1 Cap d’all • 1 Bouquet d’herbes •1 Tomata madura 
• 4 Ginebrons • 1 litre de vi negre • 3 cl Oporto
• 2 litres de brou de pollastre

Elaboració: 
Brasegem les verdures i posem les cues prèviament rostides. 
Posem els alcohols i evaporem lentament. Afegim el brou just 
cobrir la cua. Aixequem el bull i posem a foc lent 3 hores.

Traiem la cua i l’esmicolem. Reservem.

Passem pel xino la salsa i reduïm a tres quarts. Rectifiquem i 
lliguem amb mantega del CADÍ.

Fem un sofregit fi de ceba, carrota i porro. Afegim un polsim 
de farina i la treballem.
Afegim un xic de la mateixa salsa i la carn de bou esmicolada.

Preparem els canelons i guarnim amb els naps negres, tòfona 
i la imaginació de cadascú pot fer la resta.



22

Carretera de La Seu d’Urgell, 12
SORT (Lleida)
Tel. 973 620 176 - 973 620 834
info@hostalcanjosep.com

Habitacions i restaurant

KM0

Es tracta d’un conjunt de visites, 
que es duran a terme entre el 
març i el setembre, anomenades 

“Converses al tros”,  que es faran en 
les parcel·les de cultius experimentals 
que s’han posat en marxa aquest 2023 
al Pallars Jussà amb l’objectiu de co-
nèixer el comportament i implantar 
nous cultius per a trobar solucions a 
la baixada de rendiment agrícola que 
el canvi climàtic produirà.  

Es proposen 4 visites a les tres 
parcel·les experimentals, en les quals 
s’ha establert una rotació per a la pro-
ducció de farratges, cereals i llegums 
ecològiques. La idea és que pagesos/
es i personal tècnic vegin com es fan 
les tasques agronòmiques en cultiu 
ecològic en els moments clau, i pu-
guin comentar dubtes, pors i frens 
sobre fer el canvi. També es realit-
zarà una visita a una experiència de 
referència en cereals ecològics, a Cal 
Pauet, l’Espunyola (Berguedà). 

La primera de les sessions serà 
el dia 14 de març a Salàs de Pallars, 
en què es visitaran parcel·les experi-
mentals d’ordi, favó, llenties i espelta 
ecològica. Durant el matí s’explicarà 
com s’ha fertilitzat i es farà una prova 
de compostatge a la granja de la finca. 
Durant la sortida hi haurà acompa-
nyament tècnic i un esmorzar. 

Amb aquest conjunt de visites es 

vol intervenir sobre el sector primari 
com un sector econòmic estratègic, 
així com oferir referents positius de 
projectes agraris exitosos centrats en 
l’aposta per la qualitat i la diferen-
ciació. També es vol acompanyar el 
sector i generar un espai de trobada 
col·lectiva dels pagesos i pageses. 

Una línia iniciada el 2019 

Des del 2019 que al Pallars Jussà exis-
teix una línia de treball que té per 
objectiu la dinamització del sector 
agrari com a sector estratègic. Les 
accions que s’hi realitzen pretenen 
abordar el repte del relleu generaci-
onal tot facilitant la incorporació de 
noves persones en el sector agrari i 

treballar alhora per la millora de la 
competitivitat de les explotacions ac-
tuals amb possibilitat de disposar de 
més superfície agrícola.  

En el marc d’aquesta línia de tre-
ball, es va identificar que cal acom-
panyament del sector agrari per do-
nar confiança, i afrontar el repte de 
la transició dels cultius cap al valor 
afegit i la qualitat de manera col-
lectiva i acompanyada. Per tal de do-
nar resposta als reptes plantejats, les 
parcel·les experimentals, impulsades 
per iniciativa de PallarsActiu amb el 
suport tècnic de l’Espigall, són una 
iniciativa per tal de valorar la  idone-
ïtat, viabilitat i rendibilitat de cultius 
ecològics al Pallars Jussà. 

Posen en marxa “Converses al tros”, un cicle de visites per a 
conèixer noves maneres de treballar la terra
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · Tremp

El Consell Comarcal del Pallars Jussà impulsa una nova acció de sensibilització per tal d’acompanyar el 

col·lectiu de pagesos i pageses del Pallars Jussà cap conèixer nous cultius i noves formes de treballar la terra



23KM0

Al poble d’Àreu, a la Vall Farrera, el dia 18 de març 
obrirà les portes el Restaurant Sognu, una interes-
sant proposta gastronòmica que ens arriba de la mà 

de la Mer Ortega i el Ramon Pahí.
La Mer Ortega i en Ramon Pahí ens  ofereixen, en un 

entorn únic de muntanya, un espai agradable i acollidor, 
ideal per viure i gaudir d’una bona experiència gastronò-
mica que compta, com a base, amb productes de primera 
qualitat i amb una cuidada selecció de grans vins amb àni-
ma.  

Al  SOGNU hi trobarem plats elaborats amb producte 
de temporada, i vins de la millor qualitat, plens de sensa-
cions organolèptiques úniques. Hi podrem degustar vins 
de collita pròpia i també de diverses denominacions d’ori-
gen: d’Àreu, de Bordeaux, de Bourgogne, d’Alsàcia, de les 
Alpujarras, del Valle d’Aosta, dels Alps marítims o, fins 
i tot, de l’Himalaya…, vins de tot el món per delectar els 
sentits dels clients.

La idea inspiradora d’aquest somni, ens diuen il-
lusionats la Mer i el Ramon, va néixer fent els senders del 
GR20 a Còrsega i van decidir tirar-la endavant en aquest 
raconet privilegiat del poble d’Àreu, un lloc pensat per 
desconnectar i per gaudir d’una experiència diferent. Tot, 
amb el toc proper i personal, de dues persones enamora-
des dels vins i de l’entorn especial de la Vall Farrera. No 
us ho perdeu!

Més informació 

i reserves: 

634 538 153

Obre les portes Sognu Restaurant: gastronomia i els millors 
vins al poble d’Àreu
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
AMELIA CAMPOY · Àreu

sognu_areu www.sognuareu.com

NOVA OBERTURA 18 de Març
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Tel. 621 237 435
solcar.fabio@gmail.com 

C. St. Joan Baptista de la Salle, 22 baixos
La Seu d’Urgell (Lleida)

Netegem el teu cotxe al complet
CITA PRÈVIA de 9 a 18 h de dilluns a divendres

Si ens telefones al 635 479 694 o ens envies un WhatsApp 
també t’enviarem l’oli gratuïtament a casa teva.

www.molidelpau.cat  /  info@molidelpau.cat  ·  OS DE BALAGUER · 973 43 80 98 · 635 479 694
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SERVEI VERD TREMP, Pallars Jussá!
Per a tots els amants de les plantes i apassionats de la jardineria.
SERVEI VERD compta amb més de 25 anys d’experiència en el món de la jardineria, oferint la seva varietat de serveis 
per satisfer les necessitats de tots els seus clients, així com també la venda de flors, plantes  i arbres per a tots els 
gustos. A més trobarem planter per a l’hort.
¡No t’ho perdis! Alegra el teu jardí, gaudeix de la bellesa de les flors. 
Tracte personalitzat i assessorament professional.
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“Ei, Juan,...”
... Què dius? Doncs, noi, no sé, 
passava per aquí i se m’ha acudit 
que fora bona idea aprofitar per 
agrair-te tot el que estàs fent. Ha 
arribat al meu aparell auditiu       
—no ho diries mai, però la meva 
oïda interna de plàstic funciona 
a la perfecció— que tu i els teus 
compis de Vox heu estat dies 
donant la llauna a Castilla y León 
per aprovar un paquet legislatiu 
en pro dels drets dels infants com 
jo. 

Collons, sou els millors: llàs-
tima que els rojos del PP al final 
us l’han acabat tombant. Si no fos 
per vosaltres, els concebuts no 
nascuts que deia la Díaz Ayuso 
no tindrien qui fos la seva veu 
perquè, és clar, al contrari que 
en el meu cas, les cordes vocals 
encara no els xuten. Sort n’hi ha, 
de tu, d’Ortega Smith i de la presi 
regional de Madrid, que fa temps 
defensava una iniciativa que l’es-
querra va rebutjar (no serà que les 
ayusades no són d’allò més diver-
tides, com ara que, malgrat gastar 
quaranta-quatre tacos, fa quatre 
dècades que treballa de manera 
impenitent; serà que abans de 
política era cosidora de pilotes de 
cuiro en un taller il·legal). 

La Isabel, deia, va proposar 
tractar els fetus com a membre de 
fet de la unitat familiar fins i tot 
“in utero”. La cosa tenia els seus 
avantatges, entre els quals desta-
cava accedir al carnet de família 

nombrosa amb més facilitat. No 
cal que t’expliqui que les hordes 
de mariques i feminazis, que a la 
que et descuides t’avorten, se’n 
van fotre. Diuen que si patatim, 
que si la salut de la mare, que si 
patatam, que si embrions amb 
malformacions... 

Mira que la combinació seria 
una ganga: els pares miren l’eco-

grafia 4D que proposeu, escolten 
el ritme cardíac, i els cau (l’incon-
venient és que cal esperar anys 
perquè l’embrió pugui fer-los ser-
vir) un ajut de menjador i un des-
compte a Port Aventura.

Materials inconsistents

Text:
Txema 
Díaz-Torrent

Fotografia: 
Josep 
Vilaplana

Ja et pots descarregar 
gratuïtament l’App 
de VIURE ALS PIRINEUS 
al teu telèfon! 

DISPONIBLE A APP STORE

DISPONIBLE A GOOGLE PAY
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DIMITRI I GALA 
PROFESSORS DE MÚSICA 

UCRANIANS  OFEREIXEN CLASSES 
PERSONALITZADAS ON-LINE 

D’ACORDIÓ.
 

No importa l’edad. Es pot 
començar des de zero. No es 
imprescindible coneixements 

previs  de acordió ni de solfeig. 
 

Demani informació 
sense compromís: 

Telèfon: 
605157046

e-mail: 
manol33s@gmail.com

Per jubilació es ven 
màquina de fuster 

universal, amb tots el 
seus accessoris. 

Marca: Aneto. Preu a convenir.
 628 855 100
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Desonilladors Alt  Urgell
Neteja xemeneies i conductes de greix
Neteja oficines i locals

MANUEL MERINO
684 451 947
643 251 055
netejaximeneia@gmail.com
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Bar Restaurant

-Tapes variades, entrepans freds i calents, carns a la 
brasa, arrossos, hamburgueses, esmorzars, especia-
litat bacallà i pop. Sarsuela i mariscada per encàrrec 
-Sala chillout amb música ambiental per desconectar.  
  

Menú diari: 13,50 euros    
Diumenges i festius: 16 euros
Dilluns tancat

Plaça del Codina, 4. 
Telf. 973 044 338 · La Seu d’Urgell
Local ampli i molt acollidor 
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Anuncia’t a Viure als Pirineus

Mòbil.  699 24 18 71
Telf. 973 98 91 62
www.viurealspirineus.cat

SUBMINISTRE I COL·LOCACIÓ DE PEDRA 
VENDA DE MARBRES, GRANITS I SILESTONE

info@segalia.com - Tel. 972 89 05 26

Distribució gratuïta
EDITA
Edicions Salòria SL
Passeig del Parc, 26 · La Seu d’Urgell
DIRECCIÓ EDITORIAL
Marcel·lí Pascual - Feliu Sirvent
DISSENY i MAQUETACIÓ
www.creativadisseny.cat
Imprimeix: GoPrinters La Seu d'Urgellnúm: 253 · març 2023

www.viurealspirineus.cat

viurealspirineus

viurealspirineus_

@AmicsPirineu

DL L 701-2002

www.viurealspirineus.cat
viurealspirineus@gmail.com

Tel: 699241871

L’empresa no es fa responsable de les 
opinions els col·laboradors de la revista.

Compro antiguitats
Eines del camp, joguines antigues,   
paper i cartells publicitaris antics, 

motos Vespa, antiguitats en general.
 Podeu trucar sense compromís.  

677 424 143 

Es ven llicència de taxi 
de la Seu d’Urgell per jubilació.

 Tel: 649 311 831 
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Col·lecció Petit Pirineu
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Sortida Andorra: 6:30h
Sortida la Seu d’Urgell: 7h (i de tot l’Alt Urgell)

Sortida Barcelona: 15h

TAXI SERVEI DIARI
A BARCELONA

DAVID
www.taxialturgell.com

Mòbil: 620 69 26 43
Telèfon Seu: 973 35 10 76

Servei “porta a porta” 

TAXI
DIARI A BARCELONA

Tel. 657 913 368
973 30 25 64

Sortida: 
7 del matí, de dilluns a dissabte

Tornada: a les 15 h

Marisa Reyero

La Seu d’Urgell

TAXI DIARI LLEIDA

659 965 135
Sortida de la Seu: 7H

Tornada de Lleida: 14H

www.taxialiart.com

Pagament:

www.edicionssaloria.com

Llibres del Pirineu
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ANUNCIS BREUS

Per jubilació es ven 
màquina de fuster 

universal, amb tots el 
seus accessoris. 

Marca: Aneto. Preu a convenir.
 628 855 100

Compro antiguitats
Eines del camp, joguines antigues,   
paper i cartells publicitaris antics
 Podeu trucar sense compromís.  

677 424 143 

Es lloga plaça de pàrquing 
obert a la Seu d’Urgell. 
Més info al 670795606
(trucar per les tardes)

Es ven 2 apartaments 
i casa amb pati

A Organyà 669 463 252

Clinica dental 
a la Seu d’Urgell 

busca recepcionista 
i auxiliar de clínica. 

Interessats envieu CV a:
viurealspirineus@gmail.com

(raó: A-març2023)

Es busca comercial 
per a la Cerdanya 

Mitjà de comunicació del Pirineu 
selecciona comercial per la 

Cerdanya. Incorporació inmediata.
Interessats envieu CV a:

viurealspirineus@gmail.com




